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وی اربعین  وهی پیاده ر  آینده پژ
در گفت وگویی با علی پژهان

عضو هیات علمی دانشگاه آزاد تهران مرکزی

۶

ه  یشـــگا نما همیـــن  زد ا و د

بین المللی فناوری نانو بار دیگر 

از 18 تا 21 مهر ماه کلید خورد 

و امسال با رونقی دوچندان کار 

خود را آغاز کرد. این نمایشگاه 

هر ســـال تنها در سالن خلیج فارس نمایشگاه بین المللی تهران برگزار 

می شد اما به دلیل استقبال بیش از حد، امسال سالن ملل هم به آن 

اضافه شده است. سرکار، دبیر ستاد ویژه توسعه فناوری نانو در مراسم 

افتتاحیه نمایشـــگاه، گفت: »اولین دوره ای که این نمایشگاه را برگزار 

کردیم، بیشتر دانشـــگاه ها، پژوهشگاه ها و نهادهای ترویجی حضور 

داشـــتند و بیشـــتر هدف ما ترویج اهمیت نانو و تاثیرگذاری آن برای 

سیاســـتگذاران و مسئولان کشور و قشر دانشگاهی بود و خوشبختانه 

بعد از آن نیز شاهد رشد روزافزون حوزه فناوری نانو بودیم.«

 او تاکید کرد: »ایران امروز بیش از 30 هزار متخصص کارشناسی ارشد 

به بالا در حوزه فناوری نانو دارد و آنچه را که امروز شـــاهد آن هستیم، 

حاصل تلاش و بنیه علمی خوبی است که در ایران شکل گرفته است. 

ما در ســـال 2001 میلادی که آغاز به کار کردیم، با انتشار 10 مقاله 

ISI در حوزه نانو، رتبه 57 دنیا را داشـــتیم و خوشبختانه سال گذشته 

تولیـــدات علمی ایران و مقالات ما از نظر کمی و کیفی از مرز 10 هزار 

مقاله عبور کرد و در حال حاضر، حدود 25درصد تولیدات علمی ایران 

در حوزه فناوری نانو اســـت. این نشان می دهد ایران بنیه قوی ای در 

زمینه علمی دارد به طوری که بدون بنیه علمی و حرکت در مرز دانش، 

ما به طور قطع در حوزه فناوری موفق نمی بودیم.« 

سرکار در ادامه سخنرانی خود به این نکته اشاره کرد که امروز ایران، از 

نظر تولید علم نانو برای سومین سال متوالی رتبه چهارمی دنیا را تثبیت 

کرده است و البته ما به این رتبه قانع نیستیم اما توجه داشته باشیم که 

ســـه کشور بالاتر از ما؛ یعنی چین، آمریکا و هند سه کشور پرجمعیت 

دنیا هستند و ایران بالاتر از تمام کشورهای اروپایی، کره و ژاپن جایگاه 

خود را در مقام چهارمی ثابت کرده است، اما جای خوشحالی دارد که 

ما تنها در بحث تولید علم باقی نمانده ایم و این علم تبدیل به فناوری 

شده و در صنعت رسوخ کرده است.« 

او در ادامه صحبت هایش عنوان کرد: »ما بر این باور بودیم که فناوری 

نانو می تواند منجر به ارتقای کیفیت و کارایی محصولات شود و در آن 

سال ها، پیام ما به صاحبان صنایع این بود که اگر امروز به استفاده از این 

فناوری نوظهور توجه نکنند، در آینده ای نزدیک بازارها و رقابت پذیری 

خودشان را از دست خواهند داد، اما خوشحالیم که این پیام به خوبی 

از ســـوی صنایع ما دریافت شـــد و امروز شاهد آن هستیم که بیش از 

220 شرکت تولیدی در حوزه نانو و بیش از 610 محصول مورد تایید 

در بازار داریم.« او ادامه داد: »امروز، نانوتکنولوژی در بیش از 15 حوزه 

صنعتی به کار گرفته شده است و تمرکز ما روی صنعتی سازی و توسعه 

بازار به ویژه تمرکز روی صادرات محصولات نانو است.

 ما هر ساله شاهد رشدی بین 80 تا 100 درصد در بازار محصولات نانو 

هستیم. طبق آمار سال 96، درآمد حاصل از بازار محصولات نانو در ایران 

چیزی بالغ بر 1400 میلیارد تومان بود و در سال 97، بازار محصولات 

مبتنی بر نانو به حدود 2600 میلیارد تومان رســـید که بخشی از این 

بازار کشورهای خارجی هستند به طوری که در حال حاضر محصولات 

نانو به 45 کشور دنیا صادر می شود. علاوه بر این، در نمایشگاه امسال 

هم شـــاهد رشد 50 درصدی حضور شـــرکت ها بودیم. سال گذشته، 

85 شرکت صنعتی حاضر بودند اما این تعداد در نمایشگاه امسال به 

125 شـــرکت صنعتی افزایش یافته است که امسال این شرکت ها در 

سالن جمع شده اند.« 

در انتها، سرکار ابراز امیدواری کرد که این رشد به صورت فزاینده ادامه 

پیدا کند و هدف گذاری به گونه ای صورت گیرد که چنانچه حمایت ها 

ادامه داشـــته باشد، سال 1404 شـــاهد صادرات یک میلیارد دلاری 

باشـــیم و این با برنامه ریزی ها و توانمندی هـــا و قابلیت هایی محقق 

می شود که در کشور وجود دارد. 

استقبال مردم از دانشگاه آزاد اسلامی نشان از اعتماد دارد
همایش آموزشی، توجیهی و فرهنگی اولیای دانشجویان ورودی جدید دانشگاه آزاد 

اسلامی واحد مشهد عصر دیروز با حضور علی سروری مجد مشاور رئیس و رئیس مرکز 

حوزه ریاست، روابط عمومی و هماهنگی استان ها، مسعود طاهری لاری سرپرست 

موقت دانشـــگاه آزاد اسلامی استان خراســـان رضوی و جمعی از معاونان و مدیران 

واحد مشـــهد در سالن اجتماعات شهدای گمنام این واحد دانشگاهی برگزار شد. 

ســـروری مجد در این مراسم با اشاره به تفاوت های محیط دانشگاه با فضای مدرسه 

و دبیرســـتان، گفت: »دانش آموزان پس از تحصیل در محیط دبیرستان وارد محیط 

دانشـــگاه می شوند که این محیط آموزشی جدید شرایط خاص خود را دارد که نیاز 

است اولیای دانشجویان نسبت به این شرایط آشنایی داشته باشند.« مشاور رئیس 

و رئیس مرکز حوزه ریاســـت، روابط عمومی و هماهنگی استان ها با بیان اینکه این 

برنامه برای اولین بار است که در سطح کلان در دانشگاه آزاد اسلامی برگزار می شود، 

گفت: »مراسم و همایش های توجیهی اولیای دانشجویان جدیدالورود با واحدهای 

دانشگاهی طی هفته گذشته در نیمی از استان ها برگزار شد و تا هفته آینده نیز این 

مراسم در همه اســـتان ها برگزار خواهد شد. همچنین جلسات ویژه ای نیز مختص 

دانشـــجویان پسر و دانشجویان دختر در طول ترم برگزار خواهد شد.«  سروری مجد 

در پایان با اشـــاره به استقبال خوب مردم از دانشگاه آزاد اسلامی در سال تحصیلی 

جدید، گفت: »خوشـــبختانه دانشـــگاه آزاد اسلامی واحد مشهد به تنهایی در سال 

تحصیلـــی جدید هفت هزار و 500 دانشـــجوی جدید پذیرش کرد که این موضوع 

نشـــان از اعتماد خانواده ها به این دانشـــگاه دارد و امیدواریم بتوانیم پاســـخگوی 

خوبی برای این اعتماد مردم باشـــیم.« همچنین در ادامه  معین رئیس دانشگاه آزاد 

اسلامی در اســـتان های خراسان شمالی، خراسان رضوی و خراسان جنوبی، گفت: 

»اولیای دانشـــجویان باید بدانند که فرزندان شـــان به محیطی قدم می گذارند که 

افـــراد با اعتقادها، فرهنگ ها و گرایش هـــای مختلف حضور دارند و این موضوعات 

دغدغه های مســـئولان دانشگاه آزاد اســـلامی است که می خواهیم با خانواده های 

دانشـــجویان مطرح کنیم، بنابراین لازم است ارتباط و تعامل مستمر بین دانشگاه و 

اولیای دانشجویان برقرار باشد، البته نظارت دانشگاه نیز پدرانه و متناسب با محیط 

دانشگاه خواهد بود، چراکه شخصیت دانشجویان در دوران دانشگاه استقلال یافته 

و با دوران مدرسه متفاوت است و باید رفتار توأم با محبت و نظارت داشته باشیم.« او 

ادامه داد: »در دوره ای تصور می شد که دانشگاه آزاد اسلامی تنها به دنبال دریافت 

شهریه از خانواده های دانشجویان است، اما اکنون ما به دنبال توجه به موضوعات 

تربیتی، آموزشـــی و فرهنگی دانشجویان هستیم و نسبت به جوانان دغدغه داریم و 

شبانه روز خود را به این موضوع اختصاص داده ایم. با توجه به اهمیت این موضوع، 

جلسه امروز با هدف بیان دغدغه های تربیتی و آموزشی دانشجویان تشکیل شده و 

خانواده های محترم دانشجویان بدانند که فرزندان شان را به چه محیطی فرستاده اند 

و این ارتباط و تعامل وجود داشته باشد تا در طول ترم نیز در صورت وجود مسائل و 

معضلات آنها را به ما گزارش دهند. البته این آخرین جلسه نخواهد بود و در طول سال 

تحصیلی به مناسبت های مختلف مراسم با حضور اولیای دانشجویان و دانش آموزان 

مدارس سما برگزار خواهد شد.«

جزئیاتی از فعالیت ۴ موکب دانشگاه آزاد اسلامی در ایام اربعین
معاون فرهنگی و دانشجویی دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرمانشاه جزئیاتی را  از فعالیت 

چهار موکب دانشـــگاه آزاد اسلامی استان کرمانشـــاه در ایام اربعین حسینی تشریح 

کرد. مریم اسلام پناه در گفت وگو با »آنا«، هدف حضور پررنگ دانشگاه آزاد اسلامی در 

موکب داری راهپیمایی بزرگ اربعین را تحقق فرمان مقام معظم رهبری در ترویج فرهنگ 

حسینی اعلام کرد. او با ارائه گزارش مصوبات پنجمین جلسه ستاد اربعین دانشگاه آزاد 

اســـلامی واحد کرمانشاه با اشاره به منویات مقام معظم رهبری در مورد ترویج فرهنگ 

عاشورا در جامعه، مشارکت هرچه بیشتر اعضای هیات علمی، دانشجویان و کارکنان 

با این حرکت بزرگ و حضور در موکب های این دانشگاه را بسیار حائز اهمیت دانست. 

معاون فرهنگی و دانشجویی دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرمانشاه، گزارشی از فعالیت 

چهار موکب دانشگاه آزاد اسلامی استان کرمانشاه ارائه کرد و گفت: »موکب واحد کنگاور 

از 15 مهرماه فعال است و ضمن مشارکت با موکب های مرکزی این شهرستان در هر وعده 

پذیرای 1500 زائر و اسکان آنان است.«اسلام پناه ادامه داد: »موکب واحد صحنه نیز از 

17 مهرماه فعال شده و ضمن مشارکت با موکب های دیگر این شهرستان پذیرایی پنج 

هزار نفر صبحانه را در دستور کار خود قرار داده و با در اختیار قراردادن امکانات پخت و 

پز و تجهیز حسینیه دانشگاه هر شب 200 زائر را اسکان می دهد.« او ادامه داد: »سه 

میهمانسرای دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرمانشاه و مسجد بزرگ الغدیر برای اسکان 

زائران دانشگاه تجهیز شده است؛ دو موکب پایش سلامت و پذیرایی نیز در دو مدخل 

ورودی و خروجی شهر آماده ارائه خدمت به راهپیمایان اربعین حسینی است.«به گفته 

معاون فرهنگی و دانشجویی واحد کرمانشاه در مرکز قصرشیرین این دانشگاه نیز محل 

مناسبی با تجهیز کامل برای اسکان و پذیرایی 100 زائر اربعین حسینی تدارک دیده شده 

است. اسلام پناه خاطرنشان کرد: »دانشگاه آزاد اسلامی استان کرمانشاه تلاش می کند با 

حضوری پررنگ در این حرکت بزرگ و اسلامی علاوه بر ترویج فرهنگ حسینی در جامعه 

موجبات حضور دانشجویان و استادان در این همایش بزرگ عاشورایی را فراهم کند.« 

  خبر  نگاه

نشر علمی  و دانشگاهی دانشگاه آزاد اسلامی  منتشر کرد: برای تهیة کتب ذیل با شمارة    ۶۶۳۴۸۰۲۱-۰۲۱   تماس حاصل فرمایید. 
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